



MULTICULTURAL AUSTRALIA

United, Strong, Successful

— Australia's *multicultural* statement —

ကိုးအီးစတြလယာ်လာအိန်ဒီးကလုာ်နုာ်ဆဲးလာဟ်ဖိာ်- တာ်မာယူဖီးထီာ်သး, တာ်ဂံာ်ဆုာ်ဘါဆုာ်, ကဲထီာ်
လိာ်ထီာ်တဖာ်အံးမုာ်ပာ်ပြးပဒိာ်အတံာ်ဒုးသုာ်ညါဘိးဘာ်ရုလီအာ်လီဝဲလာကမာတံာ်လီတံာ်လီဆဲးလာ
ကလုာ်နုာ်ဆဲးလာဂုာ်ဝီအဂီာ်- ဒုးအိာ်ထီာ်ဝဲတံာ်အကါဒိာ်လာတံာ်ကဘာ်မာဆိအီဒီးတံာ်မာရဲာ်
ကျဲခိာ်သုာ်အတံာ်ပံးစုနဲာ်ကျဲတဖာ်လာနံာ်လာကဟဲအတီာ်ပူတဖာ်အဂီာ်နုာ်လီ.

တၢ်ကတိၤလၢညါ

ကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်အကိၣ်တၢ်ခိၣ်ကျါ

အိၣ်စၢ်လၢယၢ်မ့ၢ်ကီၢ်တၢ်ဘၣ်လၢအိၣ်ဒီးကလုၢ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်အသးလၢအကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဘၣ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်လၢဟံၣ်ခိၣ်ချါန့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ဟဲလီၤစၢၤအံၤ အိၣ်ယံၣ်တၢ်လဲၣ်ဒီး ကၢၤသိးပုၤထူလံၤဖိအဆိကတၢ်တဖုဲကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်အပူၤအံၤ, လၢအမ့ၢ်ပုၤကညိအလုၢ်လၢတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ လၢအိၣ်ဟံၣ်လၢအယံၣ်ကတၢ်တခါလၢဟံၣ်ခိၣ်ချါ, လၢအကဟုၤကယၢ်က့ၤကီၢ်တၢ်ဘၣ်အံၤအါန့ၣ်ဒီးအန့ၣ် ၅၀,၀၀၀ လံၤန့ၣ်လီၤ.

ဒီးပမ့ၢ်ဖိသၣ်ဆဲးသးစၢ် နိဖိသၣ်ဖိတဂၤလၢ အိၣ်လၢအမိၢ်လၢ အဟဲလီၤအိၣ်ဆိးဟံၣ်လဲၣ်ထံကီၢ်အံၤအပူၤတဂၤအစုပူၤဒီး ကလီၤကၢၤသိးပဟဲလဲၣ်လၢ ထံကီၢ်လၢလီၤ ဆီလီၤသးအါဘၣ်အအိၣ်, ပတၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်ကလီၤဆီ, ဒီးကမ့ၢ်ပုၤကလုၢ်န့ၣ်အါကလုၢ်လၢ အဟဲလၢဟံၣ်ခိၣ်ချါဒီးတဘျီတၢ်လီၤအါတၢ်န့ၣ်လီၤ.

အိၣ်စၢ်လၢယၢ်မ့ၢ်ကီၢ်လၢကလုၢ်အါဖုဲဟဲလီၤအိၣ်ဆိးလၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဝဲပကီၢ်ပူၤ ပုၤနီၢ်ဂံၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်တတၢ်ယၢ်ယၢ်အံၤန့ၣ် ကအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်ဝဲလၢထံဂ့ၤကီၢ် ဂၤအပူၤ မ့တမ့ၢ် အိၣ်ဒီးမိၢ်ပၢ်အစ့ၤကတၢ်တဂၤလၢအိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်လၢ ထံကီၢ်ချါတဖၣ်လီၤ.

ဒီးပဟဲလီၤစၢၤလၢတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ, ကလုၢ်န့ၣ်, တၢ်စ့ၢ်တၢ်နၢ်, လၢထံကီၢ်န့ၣ်တဖၣ်အအိၣ်လီၤ.

ပတၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်အံၤတမ့ၢ်ထဲလၢကလုၢ်, တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဆဲးတၢ်လၢစီၤအယိဘၣ်, ဘၣ်ဆၣ်တခါမ့ၢ်ပတၢ်နီၤတၢ်လီၤတၢ်သဘျီအလုၢ်အပူၤ, ကမ့ၢ်ပၤပၤလီၤ သးခွဲးယၢ် (ခိၣ်မိၣ်ခိၣ်စံၣ်), တၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ်အတၢ်ဘျီသန့ဒီးတၢ်ခွဲးယၢ်ပတီၢ်တုၤသိးလီၤပသး- ပုၤကိးဂၢၤဒဲးအိၣ်ဒီး တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်ထဲသိးတုၤသိးန့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ဒုးစဲးဘျီလီၤပသးလၢအထူးဖျိၣ်ယုၢ်ပုၤတပူၤလီၤတၢ်ယုၤယိၣ်ပးကဲလီၤသးကဲကဲ- ပတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်လီၤသးလၢကအိၣ်ဒီးတၢ်ပးကဲတမံၤယီ, သူးသ့ၣ်လၢက ပိၤဒဲးသိး, တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တမံၤယီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ထံလီၤကီၢ်ပူၤတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်တၢ်စ့ၢ်ကိး- တၢ်ဟံၣ်လီၤသးကျါမုဆူလၢကဒိသးပထံပကီၢ်, ပပုၤကလုၢ်ဒီးပတၢ်ဟံၣ်လုၢ်ဟံၣ်ပူၤတဖၣ်- မ့ၢ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးတခါလၢပတၢ်သ့ၣ် ထီၣ်တၢ်သဘျီလၢအပူၤဒီးဟံၣ်ဂံၢ်ကျါအီၤန့ၣ်လီၤ.

ဝဲဆၢကတီၢ်လၢတၢ်ဖျိၣ်ဆၢအိၣ်အါထီၣ်ဝဲလၢဟံၣ်ခိၣ်ခိၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သးဒုဒိတဖၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲအါ, အိၣ်စၢ်လၢယၢ်အိၣ်လီၤတၢ်ဒဲးလၢကကဲထီၣ်တၢ်ဒိဂ့ၤတၢ်ဘၣ် လၢတၢ်ဆၢထၢၣ်ဂံၢ်ကျါဝဲလၢတၢ်အိၣ်ယုၤလီၤဖိးလီၤ, တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်တုၤသိးလီၤသးဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ဆူၣ်သးဂဲၤလၢတၢ်မၤဂ့ၤထီၣ်ထံကီၢ်, ဒီးလၢအ တၢ်လီၤဆီအိၣ်ဒီးတၢ်တူၢ်လီၤတၢ်ဆိကမိၣ်တမံၤယီအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပလံၣ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ရၢလီၤလၢအမ့ၢ်ကလုၢ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိၣ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်- တၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်သး, အိၣ်ဒီးဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, လၢအကဲထီၣ်ကဲထီၣ်တဖၣ်မၤသိထီၣ် ဒီးမၤလီၤတၢ်ဝဲပၤပၤဒိၣ်အတၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်ဂ့ၤဂ့ၤဆူၣ်ကလုၢ်န့ၣ်ဆဲးလၢအိၣ်စၢ်လၢယၢ်အဂီၢ်, ဝဲတၢ်ကွၢ်ဒိၣ်ဆဲးကလုၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်တလီၤကလုၢ်န့ၣ်တဖၣ်အံၤ အိၣ်ထီၣ်ဝဲတသ့လုၤတက့ၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ယအုၣ်ယသးလၢပလံၣ်ရၢလီၤလၢ ကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်လၢအိၣ်ဒီးကလုၢ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိၣ်- တၢ်မၤယုဖိးထီၣ်သး, တၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ကဲထီၣ်ကဲလိၣ်ထီၣ်ဝဲ တဘျီအံၤအပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.



The Hon Malcolm Turnbull MP

ကီၢ်အိၣ်စၢ်လၢယၢ်အကိၣ်တၢ်ခိၣ်ကျါ

တၢ်ဟ့ၣ်သကိးတၢ်ကစီၣ် လၢအဟဲလၢပုၤဂ့ၢ်ဝီတၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤဝဲၤကျိၤဒီး ကိတိၣ်ခိၣ်ကျၢၢ်ခံ လၢပုၤဂ့ၢ်ဝီ တၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤဝဲၤကျိၤဒီးကလုာ်န့ၣ်အါကလုာ်ဂ့ၢ်ဝီအအိၣ်

အိးစံၣ်လၢယၢ်ထံဖိကိးဂၢၤဒဲး ဟံကဖၢလၢပသးလၢကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢလၢအကံၢ်အဘါဆူၣ်ဒီးကဲထီၣ်လိၣ်ထီၣ်ဝဲဂ့ၢ်ဝီတၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤဝဲၤကျိၤဒီးမးသ့န့ၣ်လီၤ. အိးစံၣ်လၢယၢ်အပူၤတယုၢ်အံၤ စးထီၣ်ဝဲလၢ ဆၢကတီၢ်ပုၤကွဲၣ်ယံၣ်တၢ်လံၤယုၢ်ဒီးပုၤအိးစံၣ်လၢယၢ်, အဘီၤရဲကျၢၤဒီးထီၣ်ရဲးစံၣ်ပုၤကိးဖိတဖၣ် (Aboriginal and Torres Strait Islander Australians), ဒိၣ်ထီၣ်ဝဲယုၢ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ကျၢၤဒီးထံး(၅)တၢ်ကရၢကရိတဖၣ်, ဒီးဆဲးမၤဒဲးအသးဆူၣ်ညါယုၢ် ဒီးပုၤလၢအဟဲလၢကိၢ်လၢလီၤအယံၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်သဘျူဒီးတၢ်ဘိၣ်တၢ်ဘၢလၢပမုၢ်လၢသးဖဲလၢအပူၤအံၤတဖၣ်တၢ်ဘၢဆၢၣ်ဘၣ်တၢ်တိၣ်စၢၤမၤစၢၤဝဲၤကျိၤဒီး, ပဒိၣ်လၢအထီၣ်တၢ်လီၤအသိတဖူန့ၣ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ထံၣ် လၢပပုၤဂ့ၢ်ဝီအပူၤဒဲးသိးကဖိၣ်ကၢ်ကျၢၤပတၢ်လီၤဆီလိာ်သးတဖၣ်ဖဲပကဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ကျၢၤပတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးထဲတဖၣ်ယီၤအပူၤလၢပထံပကိၢ်အတၢ်ပၣ် ဖျါဒီးတၢ်အကါဒိၣ်လၢပကသ့အိၣ်ဆိးတပူၤယီၤဒီးပတၢ်ပၣ်ဖိၣ်ထီၣ်သးအပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ဆၢကတီၢ်ဖဲပုၤအါဒဲးအါဂၢၤအိၣ်ထီၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်ကိၢ်သးဂီၤဘၣ်ယးဒီးပုၤစူးကါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးမၤထၢထီၣ်ထၢလီၤတၢ်ဒီးပုၤလၢအတၢ်ထံၣ်လၢတဖၣ်တၢ်အသးန့ၣ်တဖၣ် အိၣ်အါထီၣ်အခါ, ဆၢကတီၢ်လၢကဂ့ၢ်န့ၣ်ဒီးအအံၤတအိၣ်ဝဲလၢဘၣ်လၢပကဟံကၢ်ပၣ်ကျၢၤပတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢဒဲးခိၣ်မိၣ်မြဲၣ်စံၣ်အဂီၢ်လၢ တအိၣ်ဒီးကဒဲးကဒဲး ဘၣ်, တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်, ဒီးပတၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤလိာ်သးအလုၢ်အပူၤတဖၣ်အပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အိးစံၣ်လၢယၢ်ပဒိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢတၢ်ဘိၣ်တၢ်ဘၢလၢပထံပကိၢ်အဂီၢ်ဒီးပပုၤကလုာ်တၢ်သဘျူအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲပတၢ်ကွဲးလိာ်ပၣ်ဖျါဘိးဘၣ်ရၢလီၤလၢ ကိၢ်အိးစံၣ်လၢယၢ်လၢအိၣ်ဒီးကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံဖိၣ်- တၢ်မၤယုၢ်ဖိးထီၣ်သး, တၢ်ကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ကဲထီၣ်ကဲလိာ်ထီၣ်ဝဲတဘျူန့ၣ်လီၤ- ပဒိၣ်ဟံလီၤ တၢ်အလုၢ်အပူၤလၢအဆၢပတၢ်မၤန့ၣ်လၢအပူၤကွဲၣ်တဖၣ်ဒီးကမၤစၢၤပုၤလၢပကဂ့ၢ်ဝီထီၣ်ပသိထီၣ်ဆူၣ်ညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.


လိာ်ပၣ်ဖျါရၢလီၤတဘျူအံၤသ့ၣ်ညါဟံပနီၣ်ဝဲဆဲးလၢလီၤဆီလိာ်အသးတဖၣ်လၢအမုၢ်ပတၢ်ဂံၢ်တၢ်ဘါအိၣ်ကတၢ်တခါ, မုၢ်တၢ်တခါလၢကကတံၢ်ကတီၢ်ထီၣ်န့ၣ်ပုၤ လၢကသ့ၣ်ထီၣ်ခါလၢကဟဲအဂီၢ်ဖဲပုၤကိးဂၢၤဒဲးကအိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်အသးဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢကအိၣ်မုၢ်တၢ်အိၣ်မုၢ်လၢအဂ့ၢ်ကတၢ်ကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ယုၢ်ထီၣ်ထီၣ်ပဒဲးမိၣ်မြဲၣ်တဲးအလီၢ်ခါၣ်သးသန့ဒီးတၢ်ပၤပုၤတၢ်သိၣ်တၢ်သိ, ဒုးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်ထံဖိကိးဖိမုၢ်တၢ်အကါဒိၣ်ဝဲလၢပထံပကိၢ်အဂီၢ်, ဒီးမၤလီၤ တၢ်ဝဲလၢပထံပကိၢ်အိၣ်ဒီးမုၢ်ခါလၢပကသ့ပးကဲလိာ်ပသးလၢအိးစံၣ်လၢယၢ်ထံဖိကိးကဒဲးကဒဲးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လိာ်ပၣ်ဖျါရၢလီၤတဘျူအံၤမုၢ်တၢ်အဂီၢ်ခါၣ်သးန့ၣ်တခါဖဲပဆဲးကသ့ၣ်ထီၣ်ပကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢအပူၤဂ့ၢ်ဝီအဂီၢ်ဒီးဖဲပမုၢ်လၢကွဲၣ်ဖိလၢကမၤသကိးယုၢ်တၢ်ဒီး အိးစံၣ်လၢယၢ်ဖိတဖၣ်သပုၤပုၤလၢတၢ်လုၤချုးန့ၣ်တၢ်သဘျူဒီးတၢ်အိၣ်ကုးအိၣ်ပုၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဘုးသ့ၣ်ဘုးသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.



The Hon Christian Porter MP

ပုၤဂ့ၢ်ဝီကိတိၣ်ခိၣ်ကျၢၢ်



Senator The Hon Zed Seselja

Assistant Minister for Social Services and Multicultural Affairs

ကိုးစီစဉ်လွှဲယာ်လၢအိၣ်ဒီးကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိာ်- တၢ်မၤယုၤဖိးထီၣ်သး, တၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, ကဲထီၣ်ကဲလိာ်ထီၣ်ဝဲတဘျီ

ပဂံၢ်ပကျိၤလၢပဟ့ၣ်နီၤလီၤလိာ်သး

အိၣ်စဉ်လွှဲယာ်မ့ၢ်ကီၢ်တဘျီလၢအိၣ်ဒီးကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိာ်ထီၣ်သးလၢအကဲထီၣ်ကဲလိာ်ထီၣ်ဝဲတဘျီလၢဟံၣ်ခိၣ်ဒီးတဘျီအကျိၤ, ဟံၣ်ဖျိာ်ထီၣ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢဂီၢ်မ့ၢ်ဂီၢ်ပၤ, တၢ်လဲၤခိၣ်ဖျိာ်, တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီးလုာ်လၢထူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကဲထီၣ်လိာ်ထီၣ်ဝဲလၢအိၣ်ဒီးကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိာ်ထီၣ်သးလၢအိၣ်ဒီး ၃၀၀ တၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်လၢအိၣ်ဒီးအတၢ်ဟ့ၣ်လီၤတ့ၢ်လံၤအသး- စးထီၣ်လၢအိၣ်စဉ်လွှဲယာ်ထူၤလံၤအိၣ်ဒီးကတၢၢ်ဂုၤထီၣ်ပသိထီၣ်တဖုတုၤလီၤဆူၣ်အသိကတၢၢ်တဖုန့ၣ်လီၤ.

ပဂံၢ်ထီၣ်ပသိထီၣ်ဝဲဒီးပဘျီစံးဘျုးက့ၢ်ပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢထူၤန့ၣ်လီၤဆီလိာ်သးလၢတၢ်တီၤစၢၤအိၣ်လၢပတၢ်ဟံၣ်လုာ်ဟံၣ်ပုၤဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤပသးလၢတၢ်သဘျီတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ဒီးတၢ်အိၣ်ကုၢ်အိၣ်ပုၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပထံပကီၢ်အံၤဒုးထူးထီၣ်တီၤထီၣ်ပုၤခိၣ်ဖျိာ်ပုၤအဘိၤရံၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤထီၣ်စးစဉ်ကိးဖိ, လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆဲးတၢ်လၢလၢအိၣ်လီၤတၢ်ယံၣ်ကတၢၢ်တဖုလၢမူဖျါဒီးတဘျီအပူၤ, ဒီးပုၤလၢအကဲကွဲၢ်တဖုလၢဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဖဲအံၤဒီးသ့ၣ်ထီၣ်တၢ်အိၣ်မူလၢအသိတဖုန့ၣ်လီၤ.

လၢအနံၣ်အါန့ၣ်ဒီး ၅၀,၀၀၀ ယာ်ယာ်အံၤ, ပုၤအိၣ်စဉ်လွှဲယာ်အဆိကတၢၢ်တဖုအိၣ်ဆိး, မၤလိ, မၤဘၣ်လိာ်အသးဒီးအိၣ်မူလီၤတၢ်စံးဝဲဝဲထံကီၢ်တဘျီလၢအဲၤအံၤပကိးအိၣ်လၢအိၣ်စဉ်လွှဲယာ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အိၣ်မူသကိးယၢ်ခိၣ်ဖျိာ်အပူၤ, အဝဲသ့ၣ်ကျိၣ်ကရူၢ်လီၤဆီမ့ၢ်တဖု “ကလုာ်” န့ၣ်ခဲလၢအိၣ်ဝဲ ၂၅၀ ကျိၣ်လၢကိးတဘျီအံၤအဖိခိၣ်, ကျိၣ်တခါစုၣ်စုၣ်အိၣ်ဒီးအတၢ်ဆဲးတၢ်လၢထူၤန့ၣ်, တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီးအကျိၣ်န့ၣ်လီၤဆီဒုးန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအဲၤလီၤစၢၤလၢကီၢ်တဘျီအံၤအပူၤတဖုပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ဆဲးတၢ်လၢထူၤလံၤလၢအိၣ်လီၤတၢ်လၢအထူၤလံၤကတၢၢ်လၢမူဖျါဒီးတဘျီအပူၤဒီးအိၣ်ဒီးအတၢ်စံၣ်စိးတဲၤစိးလၢတၢ်ဆၢကတီၢ်ဒီးတၢ်လီၤလၢအယံၣ်န့ၣ်ဒီးပုၤအဂၤတဖုလၢတၢ်သ့ၣ်နီၣ်ထီၣ်အိၣ်အကျိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂုၤအဝဲအံၤဆဲးမၤအသးကွဲၢ်ကွဲၢ် ဖဲအိၣ်စဉ်လွှဲယာ် လၢအိၣ်လၢစိးအံၤ, ခိၣ်ဖျိာ်ဒီးထံးအါရံး(၅)အပူၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးကီၢ်ပုၤဒီးတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဘျီထီၣ်ပဘျီဒိၣ်ဒီးမိၤမြၢၤစံၤ, တၢ်ဘျုးဒီးတၢ်သိၣ်တၢ်သိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်ဆၢကတီၢ်တစိးဘၣ်တစိးလဲၤပုၤကွဲၢ်အသိး, ပတၢ်ဂုၤအံၤဂုၤထီၣ်ပသိထီၣ်လၢအပုၤယုၤအိၣ်ဝဲလၢအကဲကွဲၢ်လၢဟံၣ်ခိၣ်ဒီးတဘျီလၢအဒုးကဲထီၣ်ဝဲအိၣ်စဉ်လွှဲယာ်ဒ်အမိၤလီၤပာ်လီၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, အိၣ်စဉ်လွှဲယာ်တုၢ်လိာ်မ့ၢ်ပုၤလၢအဲၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးဖဲအံၤတဖုဒ်ကဲထီၣ်ထံဖိကီၢ်ဖိတဂၤလၢအိၣ်လၢတၢ်သဘျီဒီးပုၤတတၢ်အလီၤလၢအိၣ်အိးထီၣ်အသး, လၢကသ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်အိၣ်မူဒီးဟ့ၣ်လီၤအသးလၢပထံပကီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်အံၤအပူၤပုၤအါဂၤဟဲဖျိာ်တပူၤယိလၢကသ့ၣ်ထီၣ်ဂံၢ်ခိၣ်ထံးသဟံၣ်ဒီးတၢ်ဆီလီၤသးသနီၤ, မၤမူထီၣ်က့ၢ်ပပုၤတတၢ်တဖု, မၤအါထီၣ်ပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢအတၢ်လဲၤခိၣ်ဖျိာ်, မၤအါထီၣ်ပတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဒီး, အကါဒိၣ်ကတၢၢ်မ့ၢ်ဝဲ, မၤလဲၤထီၣ်ကျဲလၢပထံဒီးအိၣ်မူလၢဟံၣ်ခိၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ပကဟံးဖိၣ်ထီၣ်သကိးမူဒါလၢအလီၤဘၣ်ပုၤလၢပပဒိၣ်, ပုၤတတၢ်, ဒီးပဝဲတဂၤစုၣ်စုၣ်အဘၣ်စၢၤကဲကဲ- ကမ့ၢ်ကလုာ်ဖဲလဲၣ်တကလုာ်တစံးမၤဆူၣ်ထီၣ်ပတၢ်တုၢ်ခိၣ်တၢ်န့ၣ်ဒီးတုၢ်ဘၣ်လၢပတၢ်ဘၣ်ထွဲအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တပူၤယိပသ့ၣ်ထီၣ်သကိးအိၣ်စဉ်လွှဲယာ်လၢအသိကတၢၢ်ဒီးပုၤဒီးတၢ်အိၣ်ကုၢ်အိၣ်ပုၤလၢ မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, ယုၤဒီးပတၢ်လုာ်တၢ်ပုၤ, တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်ဒီးတၢ်ဟံးမူဒါလၢပနီၤဟ့ၣ်လီၤတဖုအဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပတ်နီဟုတ်လီဟတ်ပတ်ပူတဖန်

ပတ်ဟတ်ပတ်ပူထူးဖိုင်ယီပူဒီးဒူးအိတ်ထိတ်တရုလိတ်မုတ်လိတ် အတက္ကိတ်လၢပဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဟ့ၣ်ထိတ်ပဲ ပက်ခိတ်ထံးလၢပူ တဝၢအဂီၢ်ဒီး ခါဆူညါလၢအဘၣ်ထွဲဒီးပဲခဲလၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပတ်ဟတ်ပတ်ပူတဖန်ဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢ-

တံးပူးယီၣ်ပးကဲ

ပပးကဲဒီးအိတ်ဒီးတံးဟ့ၣ်လီၤသးလၢပကပးကဲတံးသိတ်တံးသိတ်ဘျးဒီးသးတံးဒီးအိတ်စံးလၢယၢၣ်န့ၣ်လီၤ.
ပပးကဲပူတဂၢၤစုတ်စုတ်အတံးသဘျးဒီးအသူးသ့ၣ်လၢကပီၤဒေၣ်ပဲ.
ပတ်ဟတ်ပတ်ပူပတ်လီၤဆီလိတ်ပသးဒီးဖိတ်ယၢၣ်ကျၢၤပတ်ပးကဲလိတ်သး, တံးန့ၣ်မၤယုတ်သကိးတံး, တံးဒိသ့ၣ်ဒိသးလၢပူၤဂၢၤအဂီၢ်,
ဒီးတံးကဟုတ်ယၢၣ်လိတ်သးကဲဒဲကဲန့ၣ်လီၤ.

တံးထံးတုၤသီးလိတ်သး

ပဆိတ်ထွဲပိတ်မုတ်ပိတ်ခါတံးခွဲးယၢၣ်တုၤသီးလိတ်သး.
ပန့ၣ်လၢတံးခွဲးတံးယၢၣ်မုတ်တုၤသီးလိတ်သးလၢတံးသိတ်တံးသိတ်အဖိတ်လိတ်.
ပန့ၣ်လၢတံးတုၤသီးလိတ်သးလၢတံးခွဲးတံးယၢၣ်ခဲလၢအပူၤ.

တံးသဘျး

ပတ်ဟုတ်လီၤပသးဆူတံးသဘျးအပူၤအံၤမုတ်တံးအခိတ်ထံးအမိတ်ပုၤတခါလီၤ.
ပဆိတ်ထွဲတံးသဘျးလၢတံးဆိမိတ်, တံးစံးတံးကတိၤ, တံးဘျးတံးဘါ, မုတ်ကျိၤဝဲၤကွတ်ဒီးတံးမၤဘၣ်ထွဲယုတ်သကိးလိတ်သးအပူၤတဖန်န့ၣ်လီၤ.
ပဟ့ၣ်လီၤပသးထွဲလၢဘျးဒိတ်အဒိတ်မိတ်ဖြူစံၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.
ပတံးန့ၣ်မုတ်လၢကမၤလၢပူၤပထံးဖိတ်ကိတ်ဖိတ်အမူၤတဖန်န့ၣ်လီၤ.

တံးမၤဒီးတံးဟတ်ပတ်ပူၤပသးသကဲးပဝးလၢကထူးလီၤရၢၢ်ပတ်ဟတ်ပတ်ပူၤအဂီၢ်တဖန်တဘၣ်အိတ်ထိတ်ဖဲအိတ်စံးလၢယၢၣ်အပူၤအံၤလုၤတက့ၤ ဘၣ်.

ပဲခဲလၢပဘၣ်ဘျးဘၣ်ဖိုင်လၢပထံးပက်ခိတ်အမုတ်ကျိၤဝဲၤကွတ်အတံးမၤန့ၣ်, တံးဆဲးတံးလၢဒီးတံးဘျးတံးဘါအတံးသဘျး, ဒီးလၢပတ်လီၤဆီ လိတ်သးအပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢပတ်ဟုတ်လီၤသးဂၢၢ်ဂၢၢ်ကျၢၤကျၢၤလၢပတ်ဟတ်ပတ်ပူၤအပူၤတဖန်မုတ်တံးဘျးဂုၤဝဲၤလၢအိတ်စံးလၢယၢၣ်ဖိတ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ.

နီၤဟုတ်လီၤတံးခွဲးတံးယၢၣ်ဒီးတံးဟံးမူၤတဖန်

ပသ့ၣ်ညါပတ်ပူၤတံးအကိတ်ဒိတ်လၢအမုတ်ပးကဲလိတ်သးယၢၣ်ခိတ်ခိတ် ဒီးတံးဟံးန့ၣ်သကိး မူၤဒါကဲဒဲကဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ပတ်ဟတ်ထီၣ်လိတ်ထီၣ်ဒ် အမုတ်ပူၤဂီၢ်ပတ်ပူၤထီၣ်သးလၢကလုၢ်န့ၣ်ဆဲးလၢတခါအသိး မုတ်ဖိတ်တံးမၤဘၣ်လိတ်တံးတံးခွဲးတံးယၢၣ်အတယၢၣ်ယၢၣ်လၢဒီးတံးဟံးမူၤလၢက မၤလီၤတံးဒ်သိးကအိတ်ဂၢၢ်ပဲ, ကသ့တူၢ်ခိတ်တံးန့ၣ်, ကမုတ်ပူၤဂီၢ်ပတ်ပူၤလၢအပူၤဒီးတံးယူတံးဖိတ်ပဲယုတ်ထီၣ်လၢကဟုတ်ဘၣ်ပူၤကိးဂၢၢ်ဒီးတံးခွဲးတံး ယၢၣ်လၢကဟုတ်ထီၣ်ပဲ- ဒီးဒီးန့ၣ်ဘၣ်အဘျးအဖိုင်- ပတ်အိတ်ကုးအိတ်ပူၤအဂီၢ်လီၤ.

ပမုတ်ပူၤဂီၢ်ပတ်ပူၤအိတ်ဆိတ်အလိတ်တခါလၢဘၣ်တံးသ့ၣ်ထီၣ်အိတ်လၢတံးသဘျးဒ်မိတ်ခဲၤခဲၤအလုၢ်လၢထုသန့အပူၤဖဲတံးခွဲးတံးယၢၣ်အဂီၢ်ခိတ်ထံးအိတ်ပဲ လၢပူၤကိးဂၢၢ်ဒီးအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တံးကဲထီၣ်ဘၣ်ထံးဖိတ်ကိတ်ဖိတ်န့ၣ်မုတ်တံးခွဲးတံးယၢၣ်တခါဒီး, ဒ်အမုတ်ကိတ်အိတ်စံးလၢယၢၣ်ထံးဖိတ်ကိတ်ဖိတ်ဖိတ်ဖိတ်အမူၤတတံးအသိး, ပူၤလၢအကဲထီၣ် ထံးဖိတ်ကိတ်ဖိတ်အသိတ်တဖန်ကဘၣ်အိတ်လီၤအသးဒီးမၤတံးအာၢ်လီၤအိတ်လီၤလၢ “ကသ့ၣ်တံးသးရၢၢ်အိတ်စံးလၢယၢၣ်ဒီးအထံးဖိတ်ကိတ်ဖိတ်တဖန်အဂီၢ်,

အတတ်နှင့်လမ်းညွှန်ပေးသည့်အသုံးအဆောင်များကိုပေးအပ်ရန်အတွက်၊ ယပေးကဲယဲအတတ်ခွဲတော်ယာဉ်အတတ်သဘာဝ၊ ဒီးကယုတ်ထိုင်ထိခိုးဒီကန့်အတတ်သိတတ်သိတဖန်နုလီ။

အိမ်စံလွယ်ယာအိမ်အတတ်ခွဲတော်ယာဉ်လက်ယာပုလဲလက်ဖဲထံကီအံအပူ၊ ကကဲဝဲအိမ်စံလွယ်ယာထံဖိကီဖိမုဂ်တကဲဘာတဖန်မုဂ်၊ ဒီကန့်အိမ်စံလွယ်ယာတတ်သိတတ်သိ၊ ဆိုင်ထွဲပဒါမိခရဲတံးအတတ်ရဲကျဲ၊ ဒီးမတတ်ပုလဲကိးဂလတတ်ယုးယိုင်ပကဲယုဒီးသူးသုဂ်လကဝီအပူနုလီ။

အိမ်စံလွယ်ယာမုဂ်ကီလအပူဖျဲအိမ်အိမ်တတ်ဘာတဘာ

တတ်ခွဲအိမ်ထိုင်တတ်လီဆီလိာ်အသးဒီးတတ်ယုတ်ဖိးဖဲအိမ်စံလွယ်ယာအပူအံမုဂ်တတ်ဘာလပထံပကီအဂီနုလီ။

အိမ်စံလွယ်ယာပဒိတ်ပလီလီတတ်ပူဖျဲဒီးတတ်ဘာအပတီထိကတတ်လပူအိမ်စံလွယ်ယာဖိကိးဂဒီးအဂီလီ။ တတ်မတတ်ဘာတဖန်ထိုင်လဟိတ်ခိဒိတဘာပဲတယံတမိတ်တဖန်ဒီးအိမ်ထိုင်တတ်လီဘာယိုင်ဘာဘိ လအိမ်စံလွယ်ယာဖိတဖန်အဂီနုလီ။

ပဒိတ်ခိဒိဆာကဒါကတတ်မလီပူတဖန်အံခီဖျဲဒီးအိမ်ထိုင်ဝဲလကဒုးထိဒါကတတ်မပြုထိုင်ပြုလီတတ်၊ မတတ်ထိုင်ကီဆာအဂီ၊ ဒီးထံလီကီပူတတ်ဘာတဖန်အဂီနုလီ။ တတ်အံကမစာပုဒ်သိးအိမ်စံလွယ်ယာကမုဂ်တတ်လအိမ်စံလိာ်အသး၊ ကသုနုလီပပုဒ်သကိး၊ သဘာဝဒီးပူဖျဲဝဲအဂီနုလီ။

ဝဲတတ်မပူမပုဒ်တတ်အိမ်ထိုင်အံအခါဒ်လဲာ်၊ ပတအာဂ်လီထွဲယုတ်လပတတ်နီလီပလုပပူဒီးထံကီအတတ်ပတတ်ထိုင်သးနုဘာ၊ ပဒိတ်အိမ်အိမ်တတ်လီသးလပကမဂုထိုင်တတ်ပူဖျဲအလီလအိမ်စံလွယ်ယာအပူတတအပူခီဖျဲပကကွာ်စီသကိးဆုတ်လအထူးဖိုင်ယုတ်ပူတပူယိဒီးယိုင်လီတတ်ဂုကီလပတတ်လီဆီလိာ်သးတဖန်အပူလတတ်ယုးယိုင်ပကဲလိာ်ပသးကဒဲကဒဲအပူနုလီ။

နီလီသကိးပတတ်ထိုင်လအခါဆုညါအဂီ

အိမ်စံလွယ်ယာအံစာဖိုင်ထိုင်အသးခီဖျဲပနီလီပတတ်ဟုဂ်လီပသးဆုပထံပကီဒီးပဒါမိခရဲတံးအတတ်သိတတ်သိဒီးပတတ်ပလုပပူတဖန်အယိနုလီ။ တတ်မနုအိမ်ခံပဝဲလဲလကဘိးဘာဂုလီဒုးသုညါဘာတတ်လပကသုတူလိာ်ဒီးနပဂ်အီ၊ ဒီးမလီတတ်ဒ်သိးပပူတတကအိတ်ဘာလတတ်ပူဖျဲ၊ တတ်သးလီပလိာ်အပူဒီးတတ်အိတ်ယုလိာ်ဖိးလိာ်သးအပူနုလီ။

လလံပတတ်ပူဘိးဘာဂုလီတဘာအံအပူ၊ ပဒိတ်ဆဲးမပူအါထိုင်တတ်ဘုခိတ်သုဂ်လအမုဂ်ဝဲတတ်ပကဲလိာ်သးကဒဲကဒဲဒီးတတ်ကတိပဲဖးနီဖးကလုဂ်တသးဟုလိာ်သးဒီးတတ်ကွာ်တလီလိာ်သးအမုဂ်တတ်ဘာလိာ်ဖိဒုလိာ်အသးဒီးအိမ်စံလွယ်ယာအပူတတအပူနုလီ။

မလအိတ်ပူထိုင်ဝဲပဒိတ်အတတ်သိတတ်သိဒီးတတ်ရဲတတ်ကျဲလ၊ တပူယိဒီးပပူတတအဆုဒီးပပူမုဂ်သးကလိတတ်ဟူးတတ်ဂဲ၊ ထိုင်ဟူးထိုင်ဂဲထိုင်ပူအသး၊ ဆိုင်ထွဲဒီးဒုးအိတ်ကအိတ်ခိးအတတ်ပတတ်ထိုင်သကိးပသးအံနုလီ။ အဒိ-

- ပုဒိတ်တတ်ခိတ်လအဟဲနုလီအိတ်ဆိးကီပူအဆဲကလံးကျိတ်တတ်ရဲကျဲ (Adult Migrant English Program) ဆိုင်ထွဲပပူဟဲနုလီအိတ်ဆိးကီပူဒီးပပူလတတ်ဒ်သုဒ်သးအတတ်ရဲကျဲအဖိလတ်တဖန်ဒ်သိးကမလီအဆဲကလံးကျိတ်အဂီခိတ်ထံးဒီးတတ်အိတ်သုဂ်လီသးကနုအဂီကသုထိုင်ဘာထိုင်ဒ်သိးကမစာအဝဲသုဂ်လကနုလီပပုဒ်သုဂ်လတတ်ရဲလိာ်ဘာသးဒီးမုဂ်ကျဲပပူကွာ်အဂီဖဲကီအိမ်စံလွယ်ယာအပူနုလီ။
- ပဒိတ်အကလုဂ်ဆဲးလပတတ်ပူမုဂ်ဒီးတတ်ကွာ်ဒိတ်ကွာ်ဆဲးတတ်ဘု (Government's Multicultural Access and Equity Policy) မလီတတ်ဝဲတတ်ရဲကျဲဒီးတတ်မစာအကျိတ်အကျဲတဖန်ကမပူအိမ်စံလွယ်ယာဖိအတတ်လိာ်ခဲလိာ်၊ ဝဲကမုဂ်တတ်ဆဲးတတ်လအိတ်လီဆီလိာ်ကဒီးနုတတ်မစာတမံယိနုလီ။
- တတ်ထိုင်ထံဖိကီဖိအကျိတ်အကျဲတဖန်အံဟုဂ်ထိုင်တတ်ခွဲတတ်ယာအပူလအဟဲနုလီအိတ်ဆိးဖဲကီပူအသိတဖန်လကနုလီပပုဒ်သုဂ်လအဟဲနုလီ။
- ပဒိတ်ဆိုင်ထွဲပပူဆဲးလပလအဂီအါဖျဲဆုဂ်တဖန်ခီဖျဲအတတ်ဂုလီတတ်ကစိတ်လကွဲလုလီ၊ တတ်ဖဲကျဲထူးထိုင်လံာ်၊ အုထာဂ်နဲဒီးကွဲဟူဖျဲတဖန်အကျိတ်နုလီ။
- တတ်ယုတ်ဖိးအမုဂ်နု (Harmony Day) ဘာတတ်စးထိုင်မအီပဲ ၁၉၉၉ နံလံလံဒီးအဲအံဘာတတ်မလအပူအိမ်စံလွယ်ယာဖိလအထိတဖန်တနုတဘျိ၊ ဂုလီတတ်ကစိတ်လတတ်နုပပုဒ်သုဂ်သကိးတပူယိ၊ တတ်ပကဲလိာ်သးဒီးပပူခဲလိာ်အတတ်မတတ်ထွဲလိာ်အသးအဂီနုလီ။

- အီးစတြေလယာ်ကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢဟံၣ်ဖျိၣ်အကူၣ်လိာ်ကရၢကဲထီၣ်ဒ်ပုၤဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတၢ်ကရၢတဖု, ဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးလၢ အကျါစၢၣ်တနၢၣ်ဒီးလၢတဒီးသန့ထီၣ်အသးလၢတၢ်အဂၢၤတဖၣ်ဆူပဒိၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

အီးစတြေလယာ်ဟံးဂ့ၢ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်ယူလိာ်ဖိးလိာ်ဒီးတၢ်အိၣ်ကုာ်အိၣ်ပုၤဂ့ၢ်ဝဲအပူၤတုၤလီၤတီၤလီၤန့ၣ်လီၤ. တပူၤယိၣ်ပုၤတဂၤ, ကရၢတဖုစ့ၣ်စ့ၣ်, ဒီးပၤပုၤအပတီၢ်ခဲလၢာ်- ပကဆဲးသ့ထီၣ်ပုၤတဝၢတဖုလၢအဂီၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်, လၢအယူလိာ်ဖိးလိာ်အသးဒီးအိၣ်ကုာ်အိၣ်ပုၤဝဲ, ဘၣ်တၢ်ဟံးစုန့ၣ် ကျဲအိၣ်လၢပတၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤသကိးပလုာ်ပပုၤဒီးပိာ်ထွဲကျဲလၢတၢ်ဟံးလီၤအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဟ့ၣ်ကံၤဟ့ၣ်ဘါဆူၣ်ကျဲၤဝဲကွၢ်ဒီးပုၤဟဲတုၤသီတဖၣ်အတၢ်ပၣ်ဃုာ်လၢ ပုၤတဝၢရုလိာ်မုာ်လိာ်သးအပူၤ

အီးစတြေလယာ်အိၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်စိၤတဲာ်လၢအထူးတီၤဒိၣ်ဝဲတဲာ်လၢပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးကီၢ်ပုၤတဖၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ဘျးဆူပပုၤဂ့ၢ်ဝဲဒီး မုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤဆဲးမၤအသးတုၤတနၢၣ်အံၤယုာ်ဒီးပတၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်လၢကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢအပူၤဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်တဖၣ် ဆူပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးသီတဖၣ်အဂီၢ်လၢကဟ့ၣ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်မၤန့ၣ်ဆူပထံပကီၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတဝၢ, ကွီ, ကရၢလၢတဟံးန့ၣ်အကစၢ်တၢ်ဘျးတဖၣ်, တၢ်မၤလိာ်ကစၢ်, ဒီးပဒိၣ်ခဲလၢာ် မၤသကိးတၢ်တပူၤယိ, လၢတၢ်ဟ့ၣ်ထီၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢပုၤကိးဂၤအအိၣ်ဒ်သိးကဟ့ၣ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်အဂ့ၢ်ကတၢ်ဆူဆိးစတြေလယာ်အပူၤတဝၢအပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးကီၢ်အီးစတြေလယာ်အပူၤတဖၣ်နီၤဟ့ၣ်လီၤတၢ်ယုထံၣ်န့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်အသိ မ့တမ့ၢ် တၢ်အိၣ်မူလၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်တဖၣ် အဂီၢ်လီၤ.

ဝဲတကတီၢ်ယိအပူၤ, မုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်ဒီးပုၤဂ့ၢ်ဝဲအတၢ်အိၣ်ယုာ်တပူၤယိခိဖျိပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးသီတဖၣ်ဒီးအဟံၣ်ဖိးယိဖိမုာ်တၢ်အကါဒိၣ် ကတၢ်လၢခါအညါအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပကပလၢာ်ဘၣ်လၢပတၢ်ဘၣ်ဘျးလိာ်သးဆူဟံၣ်လၢအသီတဖျၢၣ်အပူၤဒီးကဲထီၣ်ဝဲအီးစတြေလယာ်အပူၤတဝၢ ဖိအကျါတဖုလၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးတဂၤဘၣ်တဂၤအဘၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ.

ပဒိၣ်ဟံးလီၤတၢ်န့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးအတကီၢ်, ဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်လၢအဂ့ၢ်ကတၢ်, ရဲၣ်ကျဲၤဝဲဒ်သိးကမၤစၢၤဘၣ်ပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးသီတဖၣ် လၢကသ့ၣ်လီၤဘၣ်အတၢ်အိၣ်မူဖဲအီးစတြေလယာ်အပူၤအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးကီၢ်ပုၤတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအံၤမၤစၢၤပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိး တဖၣ်ကကဲထီၣ်ပုၤလၢအသ့န့ၣ်လီၤအကစၢ်သးဒီးကဲထီၣ်ကရၢဖိတဖၣ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်န့ၣ်လီၤအသးသ့ဝဲဒီးကဲထီၣ်ပုၤသ့ၣ်ဆူၣ်သးဂၤတဖၣ်ဖဲ အီးစတြေလယာ်ပုၤတဝၢအပူၤအံၤန့ၣ်လီၤ.

ပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးအသီတဖၣ်, လီၤဆိဒ်တၢ်ခိဖျိပုၤဘၣ်ကီဘၣ်ခဲဒီးတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒိသးတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအဖိလၢတဖၣ်, ဒီးန့ၣ်ဘၣ်တၢ်အိၣ်ထွဲမၤစၢၤ လီၤဆိန့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤပၣ်ဃုာ်တၢ်မၤစၢၤလၢကမၤလိာ်ဘၣ်အဲကလံးအကျိာ်ဒီးဒီးန့ၣ်တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့လၢအလိာ်တဖၣ် မ့တမ့ၢ် တၢ်ဖဲတၢ်မၤ တဖၣ်လီၤ. ပဒိၣ်အိၣ်ဒီးဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤသးလၢကမၤစၢၤဘၣ်ပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးခိဖျိတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒိသးအတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤအဖိလၢ, လီၤဆိဒ် တၢ်ဖဲအဟဲတုၤဖဲအီးစတြေလယာ်အံၤ ၅ န့ၣ်အတီၢ်ပုၤ, ဒ်သိးကသ့ၣ်ထီၣ်ဘၣ်အတၢ်အိၣ်မူလၢအဂ့ၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ဒီးကဲထီၣ်ပုၤလၢအလၢအပုၤ, ကသ့ ဟ့ၣ်ထီၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်ကတၢ်ဆူပတဝၢအပူၤကသ့အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဝဲတကီၢ်ခါအံၤအီးစတြေလယာ်ပဒိၣ်ဘိၣ်ဂ့ၢ်ထီၣ်က့ၢ်တၢ်ဟဲအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲ ထံကီၢ်အံၤအပူၤတၢ်ရဲၣ်ကျဲၤတဖၣ်လၢကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘၣ်တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤလၢကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ဘၣ်အဲကလံးကျိာ်, တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ဒီးတၢ်ဖဲတၢ် မၤအကျါအကျဲလၢပုၤလၢအဟဲန့ၣ်လီၤယုာ်ဒီးလံာ်ပျဲတၢ်ဒိသ့ၣ်ဒိသးအဖိလၢတဖၣ်အဂီၢ်လီၤ.

ကတီၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ် ပတၢ်ဂံၢ်ဆူၣ်တၢ်ကဲဘျးလၢအိၣ်ဒီး တၢ်လီၤဆိလိာ်အါမံၤဒီးထံကီၢ်အတၢ်သးဖဲလၢ တၢ်နီၤလီၤလိာ်သးတဖၣ်

အဲကလံးကျိာ်မုာ်ကျိာ်တခါဒီးကမ့ၢ်ပကီၢ်ဒိတဘျးအကျိာ်မိာ်ပုၤဒီးမုာ်တၢ်စုကဝဲၤအကါဒိၣ်ကတၢ်လၢပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးတဖၣ်အတၢ်ဟံၣ်ဖျိၣ်ထီၣ် သးတပူၤယိအဂီၢ်လီၤ. တကတီၢ်ယိ, ပကလုာ်န့ၣ်ဆဲးလၢတၢ်ဖဲတၢ်မၤအကျါအကျဲအံၤရၢလီၤဘၣ်မုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်အသးန့ၣ်ဒီးဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ် အီးစတြေလယာ်အတၢ်ပြုလိာ်တၢ်လၢတၢ်မၤဒိၣ်ထီၣ်အါထီၣ်ဟံၣ်ခိဖျိပုၤတၢ်မုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢလီၤဆိလိာ်ပသးအံၤမုာ်ပတၢ်န့ၣ်သါအဒိၣ်ကတၢ်တခါ, ဒုးန့ၣ်ပျိထီၣ်ဝဲတၢ်လဲလိာ်မၤသီထီၣ်, တၢ်တုကဲထီၣ်တၢ်အသိဒီးတၢ်အ ကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပမုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်တခါဘၣ်တၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်အိၣ်ခိဖျိပုၤတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, တၢ်သ့ၣ်ညါန့ၣ်ပဂံၢ်, ကျဲလၢပတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်, ကရၢတၢ် ဘၣ်ဘျးလိာ်သးလၢပတၢ်ဖဲမၤတၢ်အကျါအကျဲအါမံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပတၢ်ထုထီၣ်ပနံးမၤကတၢ်ဖိတၢ်လဲတဖၣ်ဒီးပတၢ်ပြုလိာ်သးတဖၣ်တခါ ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဆူၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢပကသ့သ့ၣ်ညါဟံးပနီၣ်ဒီးဖိၣ်ယာ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢတၢ်မၤသကိးဒီးထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂၤအမုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤပၣ်ဃုာ်တၢ်လၢလိာ်အိၣ်ဒီးပုၤဟဲန့ၣ်လီၤအိၣ်ဆိးဖဲကီၢ်အံၤအပူၤတဖၣ်လၢအဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲဆူဆိးစတြေလယာ်အမုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်ဒီးပုၤတဝၢ အပူၤဖဲအဲသ့ၣ်အိၣ်ဖဲအံၤအါန့ၣ်လီၤ. ပုၤအိၣ်ဝဲအါဂၤလၢအဟဲအိၣ်သ့ၣ်လီၤအသးဖဲအီးစတြေလယာ်အပူၤဖဲပုၤအဂၢၤတဖၣ်က့ၢ်ကဒါက့ၢ် ဆူအကစၢ်အထံအကီၢ်မ့တမ့ၢ်သုးအသးဆူကီၢ်အဂၢၤတဘျးအပူၤ, ဒုးဆူၣ်ထီၣ်က့ၢ်ပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢ, တၢ်မၤကၢဒီးမုာ်ကျဲၤဝဲကွၢ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ် လၢထံယံးကီၢ်ဂၤတဖၣ်အအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပါပြေး မှုကျိဝဲကွဲဒီးဝဲဖိကဟာအလီတဖၣ်မှုတၢ်အကါဒိၣ်လၢကဘိးဘၣ်ရၤလီၤဒီးမၤအါထီၣ်တၢ်လီၤဆီလိာ်သးတၢ်ဖံးတၢ်မၤအကျိအကျဲ
အတၢ်ဘၣ်ဘျးန့ၣ်လီၤ.

ဆဲးသ့ၣ်ထီၣ်သကိးပှၤတတၢ်လၢအိၣ်ဒီးတၢ်ယူလိာ်ဖိးလိာ်ဒီးတၢ်ရူလိာ်မှုလိာ်အတၢ်လီၤပလိာ်လၢပှၤတတၢ်အပူၤ

ပအိးစကြၢ်လယၣ်အလုၢ်အပူၤလၢပနီၤလီၤလိာ်သးအံၤမှုတၢ်ဂ့ၢ်အခိၣ်သ့ၣ်လၢပမှုကျိဝဲကွဲအတၢ်အိၣ်ကုၣ်အိၣ်ပှၤအဂီၢ်ဒီးတကတီၢ်ယိမှုစ့ၢ်ကိး
ပတၢ်ရူလိာ်မှုလိာ်အတၢ်သးလီၤပလိာ်လိာ်သးလၢပပှၤတတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤပတၢ်ဆဲးတၢ်လၢတၢ်လီၤစၢၤလီၤသ့ၣ်အံၤမှုတၢ်မၤလၢကပိတခါလၢအမှုတၢ်ကဲထီၣ်ဘၣ်အိးစကြၢ်လယၣ်ပိတဂၤဒီးမၤစၢၤဘၣ်
ပှၤခဲလၢကပလၢကဘၣ်လၢအပၣ်ယုၣ်ဝဲလၢပှၤတတၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတတၢ်အတၢ်အိၣ်ယူလိာ်ဖိးလိာ်အံၤသ့ၣ်ထီၣ်ထံကီၢ်အတၢ်စၢၤဖိၣ်န့ၣ်လီၤ.
တၢ်လဲၤခီဖျိမှုအုၣ်မှုဂီၤတဖၣ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်စံၣ်စိၤတဲၤစိၤလၢတၢ်နီၤဟ့ၣ်လီၤအိၣ်ဒီးကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်နီၤလီၤဟ့ၣ်လီၤခါအညါအဂီၢ်လီၤ.

ပမှုထီၣ်သကြီၤအိၣ်သၢပျၢၤ, တၢ်ကွၢ်တလီၤကလုၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်တလီၤလိာ်သးအံၤထုးလီၤစ့ၢ်ပပှၤတတၢ်အသးသ့ၣ်လၢကပိန့ၣ်လီၤ. ပစံၣ်ညီၣ်
ယၣ်ပှၤလၢထီၣ်ဂဲၤထီၣ်ကလုၢ်န့ၣ်အတၢ်သးဟ့ၣ်လိာ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်တဲကျဲဘၣ်ဂီၢ်တၢ်စ့ၢ်တၢ်န့ၣ်ဒီးတၢ်ဆဲးတၢ်လၢလၢပှၤခံဖုအဘၣ်စၢၤအံၤမှုတၢ်တခါလၢကမၤစ့ၢ်လီၤတၢ်မှုဆၢလၢပှၤတတၢ်အပူၤဒီးကဒုးအုၣ်
တၢ်သးလီၤပလိာ်ဒီးတၢ်ယူတၢ်ဖိးအဂီၢ်လီၤ. တၢ်တဲကျဲဘၣ်ဂီၢ်ဒ်အံၤတဖၣ် မၤစၢၤပှၤလၢကမၤစ့ၢ်လီၤတၢ်သ့ၣ်က့ၣ်သးကါ, ဘိးဘၣ်ရၤလီၤ တၢ်
ဆဲးတၢ်လၢအကလုၢ်တဖၣ်အတၢ်န့ၢ်ပၢ်အါထီၣ်အဂ့ၢ်, မၤဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်ရူလိာ်မှုလိာ်လၢကလုၢ်န့ၣ်, တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါကရူၢ်အဘၣ်စၢၤဒီးမၤအုၣ်
ထီၣ်တၢ်ဘၣ်ထွဲလိာ်သးဒီးတၢ်န့ၣ်လိာ်သးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆဲးတၢ်လၢ, တၢ်အိၣ်ဖျၢၣ်ထီၣ်အလီၤမှုတမှုတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါမှုလီၤဆီလိာ်သးထဲလဲၣ်ဘၣ်ဆၣ်, ပှၤကိးဂၤဒဲးဖဲဖဲတုၤအိးစကြၢ်လယၣ်အပူၤ
အံၤအိၣ်ဒီးမှုဒါလၢကန့ၢ်ပၢ်လိာ်သးတဂၤဒီးတဂၤ, ဒီးဂ့ၢ်လိာ်ကလုၢ်န့ၣ်တၢ်ဘၣ်ကံၣ်ကုၣ်တံၢ်လၢ်မှုတမှုတၢ်စုအုၣ်ခိၣ်တကးလၢအဒိၣ်အမှုတ
ဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤလိၤခံကတၢၢ်

အိၣ်စၢၣ်လၢယၢ်ပဒိၣ်လၢအပိၣ်ထွဲထီၣ်လိၣ်အခံတဘျီဝံၤတဘျီသ့ၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်ဟ့ၣ်လိၤသးလၢအကျၢၤတခါဆူကလုၣ်န့ၣ်ဆဲးလၢအိၣ်စၢၣ်လၢယၢ်
အဂီၢ်န့ၣ်လိၤ. မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတိၢ်ဘၣ်ဝဲလၢတၢ်ကမၤသီထီၣ်ဒီးမၤလိၤတၢ်က့ၤပဒိၣ်အတၢ်ဟ့ၣ်လိၤအသးယုၣ်ဒီးတၢ်ဘိးဘၣ်ရၤလိၤအသီတဘျီ
အံၤ- တၢ်ကစီၣ်လိၤတၢ်လိၤဆဲးလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်ဟံလုၢ်ဟံပူၤဒီးတၢ်ဟံးဖိၣ်ထီၣ်မူၤဒါလၢအတၢ်ကျၢၤထီၣ်ပပူၤတဝၢအဂီၢ်, ဆီၣ်ထွဲပထံလိၤကီၢ်
ပူၤအတၢ်ရူၤဒီးထံကီၢ်အဂၤဒီးတၢ်ဟံးစုန့ၣ်ကျဲလၢပကသဂၢၢ်ဒီးတၢ်တၢ်တဖၣ်ကသုၣ်လဲၣ်အဂီၢ်လိၤ. နးန့ၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲပတၢ်ထံၣ်လၢခါဆူညါအဂီၢ်
ဒ်ကမ့ၢ်ထံကီၢ်တဘျီလၢအိၣ်ဒီးကလုၣ်န့ၣ်ဆဲးလၢဂံၢ်ဘါလၢအဆူၣ်ဒီးကဲထီၣ်ကဲထီဝဲ, ဟံဖိၣ်ထီၣ်သးတပူၤသီလၢကရူၢ်အတၢ်ဟံဖိၣ်ထီၣ်သး
လၢအိၣ်စၢၣ်လၢယၢ်အပူၤဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လိၤသးလၢၢ်လၢၢ်ဆုဆုလၢတၢ်သဘျီဒီးတၢ်အိၣ်ကုးအိၣ်ပူၤအပူၤန့ၣ်လိၤ.

